

ប្រតិបត្តិការសឹក កំពង់ចាម



GENERAL SOSTHENE FERNANDEZ (AU MILIEU)

ពិនិត្យឡើងវិញនូវប្រតិបត្តិការណ៍សំខាន់ៗមាននៅក្នុង

ប្រវត្តិសាស្ត្រខ្មែរ

មាតិការៀង

បរិបទនយោបាយនិងយោធា.....	2
សមរម្យ.....	5
អំពីផែនការសឹក.....	7
អត្ថាធិប្បាយ.....	10

បរិបទ នយោបាយ និង យោធា

ប្រតិបត្តិការសឹក កំពង់ចាម¹ ជា ប្រតិបត្តិការសឹកវៃលុក ខ្លាំងមួយសំខាន់ ហើយ កងទ័ពជាតិខ្មែរទទួលបានជ័យជំនះលើសមរភូមិ។

ក្នុងអំឡុងឆ្នាំ ១៩៧០-១៩៧៣, ពួកខ្មែរក្រហម ឬ រណសិរ្ស បង្រួបបង្រួមជាតិខ្មែរ (FUNK) ពុំមានសកម្មភាពសឹកធំ ដុំអ្វីឡើយ នៅលើសមរភូមិ ព្រោះ ពួកយួនកុម្មុយនិស្ត ដែលជាចៅហ្វាយ គេយល់ឃើញថា ពួកខ្មែរក្រហម មិន ទាន់រៀបចំរួចរាល់នៅឡើយ។ ក្នុងរយៈពេលនោះ ពួកខ្មែរ ក្រហម ប្រមូលកម្លាំង ដើម្បី រៀបចំ មូលដ្ឋានសឹក នៅ ក្នុងដំបន់ ដែលពួកយៀកកុងកាន់កាប់។ ចំនួន យោធា មានប្រមាណ ៤០.០០០ នាក់។ បន្ទាប់ពី សហរដ្ឋអាមេរិក និង យួនខាងជើង ចុះហត្ថលេខា នៃ កិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិ ភាព នៅថ្ងៃទី២៧ កុម្ភៈ ឆ្នាំ ១៩៧៣, ពួកយួនកុម្មុយនិស្ត តម្រូវឲ្យពួកខ្មែរក្រហម ធ្វើសកម្មភាពយោធា លើសមរភូមិ

១ ដកស្រង់ពីឯកសារពីរជាកំណត់ការចងចាំ: Mémoires d'une guerre oubliée par le Lieutenant Général Sosthène Fernandez, ancien Commandant en Chef et Chef d'Etat-Major Général de l'Armée nationale khmère - Edition AsiaInfo របស់ឧត្តមសេនីយឯក សុស្តែន ហ្វែរណង់ដេស និង The khmer Republic at War and the Final Collapse - U.S. ARMY OF MILITARY HISTORY, របស់ឧត្តមសេនីយឯក សាក សុត សាខន។ អត្ថបទទាំងពីរសរសេរជាភាសាបរទេស។ ខ្ញុំមិនយកមកបកប្រែ ជាភាសាខ្មែរនោះទេ គឺគ្រាន់តែយកគោលគំនិតតែប៉ុណ្ណោះ។

(note de bas de page - suite)

ដើម្បី ពូនលាក់កងទ័ពខ្លួន ក្នុងជួរពួកខ្មែរក្រហម។ សកម្មភាពធំ គឺ វែកាត់ផ្តាច់ផ្លូវទឹក ទន្លេមេកុង និង ផ្លូវជាតិ លេខ៣^២ ដែលជាច្រករបៀង (corridor) ដឹកស្បៀងសំរាប់ចិញ្ចឹមជីវិត ប្រជាជន រស់នៅទីក្រុងភ្នំពេញ។ សមរក្ខមិនោះ ជាឆន្ទៈរបស់ យួនកុម្មុយនិស្ត ហើយដើម្បី ជួយពួកខ្មែរក្រហម គេ ធ្វើសម្ពាធ គ្រប់សមរក្ខមិ ដើម្បី កុំឲ្យកងទ័ពជាតិខ្មែរ ដកទៅជួយ ការវែលុកនោះ។ យុទ្ធសាស្ត្រយួនកុម្មុនិស្ត ថ្មីនេះ គឺចង់បង្ហាញ ដល់ មតិអន្តរជាតិថា សង្គ្រាមនៅស្រុកខ្មែរ ជា សង្គ្រាមស៊ីវិល រវាង ខ្មែរនិងខ្មែរ ហើយកងទ័ពយួន បានដកចេញពីកម្ពុជា ស្របតាម កិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិភាព។ ដើម្បី ឲ្យយុទ្ធសាស្ត្រ ប្តូរពីសង្គ្រាមល្អានពាន ទៅជា សង្គ្រាមស៊ីវិល មាន កំទរខ្លាំង, នៅថ្ងៃទី ១៧ មីនា ឆ្នាំ ១៩៧៣ វេលាម៉ោង ៤ល្ងាច, កូនប្រសារបស់សម្តេច សីហនុ, អនុសេនីយទោ ឈ្មោះ សៅ ផូត្រា, អ្នកបើកយន្តហោះ T28 បានទំលាក់គ្រាប់បែក ២គ្រាប់ លើវិមានប្រធានាធិបតី ចំការមន។ តែ មិនប៉ះពាល់ដល់សុវត្ថិភាព លោក លន់ នល់ នោះទេ។ ក៏ប៉ុន្តែ បន្ទាយ កងអង្គរក្ស របស់លោក ត្រូវឆេះខ្ទេចអស់។ នៅពេលនោះ លោក ហង់ ធុនហាក់ ជា រដ្ឋមន្ត្រីទី១ បានស្នើដល់រដ្ឋសភាជាតិ ចាត់វិធានការ ខ្លាំងចំពោះ រាជវង្សានុវង្ស គឺថា បញ្ជូនទៅតុលាការ ដើម្បីកាត់ទោស ពីបទ ធ្វើសហការ

² ផ្លូវជាតិលេខ៣ : ភ្នំពេញ-តាកែវ-កំពត។

ជាមួយសត្រូវ, តែរដ្ឋសភា បដិសេធនឹង សំណើនោះ ដែល នាំឲលោកលាវែងពីដំណែង។ លោក លន់ នល់ ស្នើ ដល់ លោក ឧប គឹម អាង, ពេលនោះជា អគ្គលេខាធិការ គណបក្ស សាធារណរដ្ឋ, ឲ្យប្រាប់រដ្ឋាភិបាលថ្មី តែ លោក បាន បដិសេធ ព្រោះ គណបក្សសាធារណរដ្ឋ មានទំនាស់ នយោបាយ ជាមួយលោក លន់ នល់ ស្នើ ពី សេចក្តីប្រកាស ជាឯកតោភាគី នូវអនុក្រឹត្យឈប់បាញ់គ្នា ជាមួយពួកខ្មែរ ក្រហម³។ នៅចំពោះមុខ ការបដិសេធ នោះ, លោក លន់ នល់ ក៏បានស្នើ ដល់ លោក អ៊ុន តាំ ឲ្យប្រាប់ រដ្ឋាភិបាល ថ្មី។ លោក អ៊ុន តាំ សុខចិត្ត តែមានលក្ខខណ្ឌ⁴ : រដ្ឋាភិបាល របស់លោក គឺជា រដ្ឋាភិបាល <ការផ្សះផ្សាជាតិ> គឺថា លោក សាកល្បង រកទំនាក់ទំនងផ្ទាល់ជាមួយ សម្តេច សីហនុ ដើម្បី ដោះស្រាយ បញ្ហា សង្គ្រាម តាមសន្តិវិធី។ លោក លន់ នល់ យល់ព្រមតាមលក្ខខណ្ឌ របស់លោក អ៊ុន តាំ។ នៅថ្ងៃទី ១០ ឧសភា លោក អ៊ុន តាំ បានដោះលែង កូន ៥នាក់ និង សហការីជំនិត ៤នាក់ របស់សម្តេច សីហនុ ហើយ អនុញ្ញាតឲ្យអ្នកទាំងនោះ អាចចាកចេញពីកម្ពុជាបាន។ ទង្វើនេះ ជាវិធានការ សំរាប់ស្វែងរកការចរចា

³ ពួកខ្មែរក្រហម បានចោល កិច្ចព្រមព្រៀងការសន្តិភាព ឆ្នាំ ១៩៧៣។
⁴ លោក ចៅ សៅ ដែលជា អគ្គលេខាធិការ គណបក្សប្រជាជនកម្ពុជា ដឹកនាំដោយលោក អ៊ុន តាំ បដិសេធ ចូលរួមក្នុង រដ្ឋាភិបាលថ្មី ដឹកនាំដោយប្រធានបក្សលោក ដ្បិតគាត់គ្មានជំនឿលើកិច្ចការចរចានោះឡើយ ព្រោះគាត់យល់ឃើញថា រណសិរ្ស បង្រួបបង្រួមជាតិ (ពួកខ្មែរក្រហម) នឹងមានជ័យជំនះយោធា លើរបបសាធារណរដ្ឋខ្មែរ។

ជាមួយ សម្តេច សីហនុ នៅក្នុង ក្របខណ្ឌកិច្ចព្រមព្រៀង
សន្តិភាព ដែលខ្មែរក្រហម បានបដិសេធ។

សមរក្ខមិ

តែលើ សមរក្ខមិ នៅឆ្នាំ ១៩៧៣ នៅរដូវខែប្រាំង ពួកខ្មែរ
ក្រហម បានដកទ័ពចេញពី សមរក្ខមិ ទន្លេមេកុង។ ការ
ដកនោះ អាច កងពលធំ (division) លេខ៣ នៃកងទ័ព
ជាតិ វៃចូលកាន់កាប់វិញបាន ដំបន់ខាងជើង នៃស្រុក
ព្រែកថ្មោត ហើយ កងពលធំ លេខ១ បើផ្លូវជាតិលេខ១
ខាងត្បូង ស្រុកអ្នកលឿងបាន។ នៅពេលជាមួយគ្នានោះ
កងទ័ព យៀកកុង និង យួនខាងជើង ធ្វើសម្ពាធយ៉ាង
ខ្លាំង តាមផ្លូវជាតិលេខ៦⁵ និង លេខ៧⁶ និង ទីក្រុង
កំពង់ចាម។ កងទ័ពយួនកុម្មុយនិស្ត វែយកបានស្រុកជា
ច្រើន គឺ តាំងគោក, ស្ពាន, ព្រៃទទឹង និង ទ្រឿង។ នៅថ្ងៃ
ទី១៦ សីហា ទីក្រុងកំពង់ចាម ត្រូវបានទ័ពរួម ខ្មែរ
ក្រហម-យួនកុម្មុយនិស្ត វៃចូលបាន ពាក់កណ្តាលក្រុង។
ដើម្បីដោះ កងទ័ពជាតិខ្មែរ បានបញ្ជូន កងពលតូច
(brigarde) លេខ៧៩, ២កងវរសេនាតូច (bataillon) ឆ័ត្រ
យោង, ២កងវរសេនាតូច នៃកងពលតូច លេខ៥ និង ៤

⁵ ផ្លូវជាតិ លេខ៦ : ព្រែកក្តាម-ស្ពាន-កំពង់ធំ-សៀមរាប-ស៊ីសុផុន។

⁶ ផ្លូវជាតិ លេខ៧ : ស្ពាន-កំពង់ចាម-ក្រែក-មេមត់-ស្ពល។

កាំភ្លើងធំ ១០៥ មម។ នៅថ្ងៃទី១ កញ្ញា កងទ័ពជាតិខ្មែរ វៃ បែកខ្សែក្រវាត់ការពារ របស់ខ្មាំង ហើយ រុលចូលបាន ចម្ងាយ ១ គម ទៅក្នុងក្រុង តែខ្មាំង ទប់ទល់យ៉ាងខ្លាំង នូវការរុលចូលនោះ។ ក្នុងស្ថានភាពនោះ អគ្គបញ្ជាការ កងទ័ពជាតិខ្មែរ តម្រូវ បន្ថែម កងរវសេនាតូច នៃកង ពលតូច លេខ៥ និង កងពលតូចស័ត្រយោង ១កងទៀត និង ២កងឯកភាពពិសេស (Task Force Alpha⁷) តាមផ្លូវ ទឹក ដើម្បី រក្សាទីតាំងដែលវៃយកបានពីខ្មាំង។ នៅក្នុងទី ក្រុងកំពង់ចាម ខ្មាំង ព័ន្ធ ទីបញ្ជាការទ័ពខ្មែរ មាន ចម្ងាយតែ ពីរិបីម៉ែត្រ តែប៉ុណ្ណោះ។ ក្នុងស្ថានភាពបែបនេះ ឧត្តមសេនីទោ ស ហោ, មេបញ្ជាការសឹក, បានសុំឲ្យន្ត ហោះ នៃទ័ពអាកាសខ្មែរ ទំលាក់គ្រាប់បែកលើទីតាំង ខ្មាំង ដែលគេទុកជា វិធានការ អត្តឃាតកម្ម។ តែ ដោយសារ ការប្រសប់ នៃអ្នកបើកយន្តហោះខ្មែរ ទីតាំង ខ្មាំង ត្រូវបាន ទំលាក់ត្រូវ នាំឲ្យពួកគេដកថយ រកកន្លែង ពួន។ នៅថ្ងៃទី៧ កញ្ញា, ២កងរវសេនាតូស័ត្រយោងជំនួយ បានមកដល់សមរក្សមិ តាម ១៦នាវា ដឹកទ័ព នៃកងទ័ព ជើងទឹកជាតិខ្មែរ វៃចូល ក្នុងទីក្រុង ហើយបើកបាន ប្រហោងកំពែងខ្មាំង ហើយនៅថ្ងៃទី១០, កងពលតូច

⁷ Task Force Alpha ជាកងកម្លាំង នៃខ្មែរកម្ពុជាក្រោម នៅក្រោម បញ្ជាការ របស់កងទ័ពអាមេរិកាំង។ កងពិសេសនេះ អាមេរិកាំង បញ្ជូន មកជួយច្បាំង នៅស្រុកខ្មែរ នៅចុងឆ្នាំ ១៩៧០ មានចំនួនប្រមាណ ៤.០០០ នាក់ បែងចែកជា កងរវសេនាធំ (régiment)។

លេខ៨០ វៃពីក្រោយទ័ពខ្មាំង ពីទិសខាងត្បូង រុលចូលសន្សឹមៗ ទៅក្នុងទីក្រុង រហូតដល់ថ្ងៃទី១៤ បាន ផ្ដោបជួបនឹង កងយោធព៌ទីក្រុង ហើយនាំគ្នា វៃយកទីតាំងខ្មាំងនៅមហាវិទ្យាល័យកំពង់ចាមបាន។ ហើយចាប់ពីថ្ងៃទី១៤ ទីតាំងខ្មាំងទាំងឡាយ បានធ្លាក់ម្ដងមួយៗ ដូចយ៉ាងភូមិអង្គរក្នុង, បឹងកក់ និង រោងចក្រធ្វើក្រណាត់។ ចំពោះឧត្ដមសេនីយ សាក់ សុតសាខន លោក ចាត់ទុក សមរភូមិកំពង់ចាម ជាដោយ របស់កងទ័ពជាតិខ្មែរ។ គឺជាប្រតិបត្តិការសឹកចម្រុះ រវាង កងទ័ព ជើងគោក ជើងទឹក និង ជើងអាកាសខ្មែរ។

អំពី ផែនការសឹក

ផែនការសឹក គឺ ឧត្ដមសេនីយឯក សុស្តែន ហ្វែរណង់ដេស ជាអ្នករៀបចំ ក្នុងឋានៈលោក ជាអគ្គមេបញ្ជាការ និង អគ្គនាយសេនាធិការ នៃកងយោពលខេមរជាតិ។

ទីតាំងខ្មាំង

ត្រើយខាងកើតនៃទន្លេបិត ជាទីតាំងយៀកកុង កាន់កាប់ ហើយពីទីនោះ ខ្មាំងតាំងកាំភ្លើងធំ បាច់ចូលមកក្នុងទីក្រុងកំពង់ចាម ហើយទីក្រុងនេះ ត្រូវបានខ្មាំងចូលកាន់កាប់បាន ពាក់កណ្ដាលស្រេច។ មិនតែប៉ុណ្ណោះ

ខ្មាំង កាន់កាប់ វាលយន្តហោះ និង ស្រុក ពាមជីកង ដែល
ស្ថិតនៅតាមដងទន្លេមេកុង ចម្ងាយ ១៥ គ.ម. ពីទីក្រុង
កំពង់ចាម។

ផែនការសឹក

ជាប្រតិបត្តិការសឹក ចម្រុះ រវាង កងទ័ព ជើងគោក, ជើង
ទឹក និង ជើងអាកាសខ្មែរ ដែលខ្មាំងមិនអាចនឹកស្មាន
ថា កងទ័ពជាតិខ្មែរអាចធ្វើបាន។ តាមផ្លូវទឹកពី ភ្នំពេញ
ទៅ ទន្លេបិត ខ្មាំង តាំងនៅត្រើយខាងឆ្វេងទន្លេ នូវ
អាវុធធុនធ្ងន់ជាច្រើន សំរាប់បាច់នាវា ហើយខ្មាំងបាច់
លិចនាវាច្រើនគ្រឿង។ ទីតាំងនោះ គឺសំរាប់ បិទផ្លូវមិនឲ
កងទ័ពជើងទឹក ដឹកជញ្ជូនទ័ព ទៅកាន់ ទីក្រុងកំពង់
ចាមបាន។ ដូច្នោះ ជាបឋម ត្រូវចាំបាច់ឲ កងទ័ពអាកាស
កំទេចទីតាំងទាំងនោះឲបាន។ តាម ការឈ្លបយកការ
ដោយយន្តហោះ គេឃើញខ្មាំងមាន ទីតាំងកាំភ្លើងធំ ពី
ស្រុក ពាមជីកង រហូតដល់ទីក្រុងកំពង់ចាម។ ដើម្បី
ជៀសវៀង ការវែប្រហារ របស់ខ្មាំងតាមផ្លូវ ដែលវារៀបចំ
ទុកជាមុន ដោយវានឹងស្មានថា ទ័ពខ្មែរ ច្បាស់ជាដឹកទ័ព
តាមនាវា មកចុះនៅស្រុកពាមជីកង តែ ឧត្តមសេនីយ
សុស្តែន ប្រែរណង់ដេស បានប្តូរ ផ្លូវដឹកជញ្ជូនទ័ព គឺថា ២
កងពលតូច នៃទ័ពជាតិខ្មែរ ដែរគ្រោងទុកថា ត្រូវ ជញ្ជូន
តាមផ្លូវទឹក បែរជាចុះពីនាវា មុនដល់ ស្រុកពាមជីកង

ហើយដើរឆ្ពោះទៅទីក្រុងកំពង់ចាម តាមផ្លូវជាតិទៅវិញ។
ហើយ ២កងពលតូចទៀត ផ្ដោតវៃ វាលយន្តហោះ កាន់
កាប់ដោយខ្មាំង ដើម្បី នឹងអាចដឹកជញ្ជូនកងទ័ពតាម
ផ្លូវអាកាស នៅពេលណា ដែលត្រូវការ ជាចាំបាច់។ កល
ល្បិចនេះ ខ្មាំងមិននឹកស្មានសោះដែរ។ តែពេល ជាមួយគ្នា
នោះដែរ ទីតាំងខ្មាំង នៅតាមប្រាំងទន្លេ ត្រូវបាន ឧទ្ធុ
ម្នាក់ចក្រ នៃទ័ពអាកាសខ្មែរ បាញ់រះ និង កាំភ្លើងធំ នៃ
កងទ័ពជើងទឹកខ្មែរ បាច់ផ្ដោង ដើម្បីកំទិចចោល ដែល
នាំខ្មាំងរឹតតែគិតថា ផ្លូវទឹក ជាផ្លូវជញ្ជូនទ័ពជំនួយ ទៅ
កាន់ក្រុងកំពង់ចាម។ ការវែប្រហារនោះ បង្ខំខ្មាំងទៅ
ស្ងៀមមួយកន្លែងអស់មួយរយៈ ហើយ ឥតបានដឹកថា
មាន ២កងពលតូច នៃកងទ័ពជាតិខ្មែរ កំពុងតែដើរ
ឆ្ពោះ ទៅរកទីក្រុងកំពង់ចាមនោះឡើយ។ ផែនការនោះ
គឺ ធ្វើខ្មាំង មានការភ្ញាក់ផ្អើល ដោយសារ ភាពរហ័ស នៃ
ចរភាព នៃកងប្រយុទ្ធ ហើយនិង យុទ្ធសាស្ត្រឆ្លើយតប
នឹងខ្មាំង ដែលខ្មាំង មិននឹកស្មានបាន ព្រោះមិនអាច
កំណត់បានថា តើទឹកកន្លែងណាពិតប្រាកដ ដែលទុកជា
ការវាយប្រហារធំ របស់កងទ័ពជាតិខ្មែរ។
យុទ្ធសាស្ត្រនេះ ធ្លាប់កងទ័ព រ៉ូស្ស៊ី ប្រើដំបូង នៅពេលស
ង្គ្រាម លោកលើកទី១ ហើយគ្រប់សាលា យុទ្ធសាស្ត្រយោធា
ធំៗ គេយកមកបង្រៀន ដល់នាយទាហ៊ានជាន់ខ្ពស់។ គឺ

វៃគ្រប់ ទីតាំងខ្លាំង ក្នុងពេលតែមួយ ដើម្បី កុំឲ្យខ្លាំងដឹង
ថា តើទឹកនៃឧស្ម័នពិត ដែលជាចំណុចវៃធំ។

អត្ថាធិប្បាយ

ជ័យជំនះ វាជាបញ្ហា នៃឆន្ទៈ។ ត្រូវដឹងថា ចាប់ពីថ្ងៃទី១៥
សីហា ឆ្នាំ ១៩៧៣ នៅក្នុងក្របខណ្ឌ នៃកិច្ចព្រមព្រៀង
សន្តិភាព ២៧ កុម្ម្រៈ ឆ្នាំ ១៩៧៣, កងទ័ពអាកាស អាមេរិក
កាំង លែងអាចធ្វើអន្តរាគមន៍នៅស្រុកខ្មែរបានជាដាច់
ខាត។ សហរដ្ឋអាមេរិក លែងផ្តល់ជំនួយយោធា និង ថែម
ទាំងកាត់ជំនួយសេដ្ឋកិច្ច។ វាហាក់បីដូចជា សហរដ្ឋអាមេ
រិក មិនចង់ខ្វះខ្មាយថវិការជាតិខ្លួន តែនៅលើសមរម្យ
នៅកម្ពុជា យុទ្ធជនខ្មែរ ត្រូវបន្តចំណាយជីវិត ដើម្បី
ប្រឆាំងនឹងកម្លាំងកុម្មុយនិស្ត ដែលជាសត្រូវនឹង សហរដ្ឋ
អាមេរិក។ កិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិភាព របស់អាមេរិកាំង គឺ
សំរាប់តែ ដកទ័ពអាមេរិកាំងចេញពីសមរម្យ ប្តូរនឹង
ឈ្លើយសង្គ្រាម តែមិនអាច បង្ខំសត្រូវខ្លួន មិនឲ្យបន្ត
ប្រហារ ទៅលើកងទ័ព ជាមិត្តរបស់ខ្លួន, មិនតែប៉ុណ្ណោះ គឺ
ថែមទាំង ផ្តាច់ជំនួយសឹក មិន ឲ្យកងទ័ព ធ្លាប់ស្ម័គ្រច្បាំង
ជាមួយខ្លួន គ្មានមធ្យោបាយ ការពារខ្លួន។ តាមពិត វាជា
កិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិភាព ចងដៃ កងទ័ពជាតិ ខ្មែរ និង
យួនខាងត្បូង ទុកឲ្យ កងទ័ពយៀកកុង និង យួនខាង

ជើង វៃតាមតែចិត្ត^៨។ គេមិននឹងគិតស្មានថា សហរដ្ឋអាមេរិក ទោះបី ធ្វើយ៉ាងណា មិនខ្លួនបាក់មុខមាត់ ជាអ្នកចាញ់សង្គ្រាម ក្នុងការដកខ្លួន ចេញពីយៀកណាម, ហើយដោយសារខ្លួនគិតតែ អំពី កិត្យានុភាពនោះ ទោះបី មិនបានយកចិត្តទុកដាក់ អំពី សីលធម៌ និង មនុស្សធម៌ ក៏គួរធ្វើយ៉ាងណា កុំអោយ ការបញ្ចប់សង្គ្រាម វានាំមក នូវ សោលនាជកម្ម ដល់ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ដែលមាន ការ ទុកចិត្តទៅលើខ្លួន ក្នុងឋានៈជាមហាអំណាច នៃលោក សេរី និង មហានគរ នៃលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ។ លិខិតរបស់ ទ្រង់ ស៊ីសុវត្ថ សិរិមតៈ ឆ្លើយបដិសេធ តបនឹងការអញ្ជើញ របស់លោក ឯកអគ្គរដ្ឋទូត នៃសហរដ្ឋអាមេរិក លោក Jonh Gunther Dean ស្នើសុំទ្រង់ ចាកចេញពីស្រុក កំណើត ដោយសារអាមេរិកាំង បោះបង់ស្រុកខ្មែរ បង្ហាញ ឲ្យឃើញថា ចម្លើយនោះ ជាសញ្ញាលក្ខ នៃការខកចិត្ត របស់ ប្រជាពលរដ្ឋ ចំពោះ មហានគរ អាមេរិកាំង។ មួយឆ្នាំ ក្រោយពី ស្រុកខ្មែរ ធ្លាក់ចូលក្នុងទ្រង់ខ្មោច នៃពួកខ្មែរ ក្រហម សពលោក ប្រធានាធិបតេយ្យ បារាំង François Mitterrand បានសរសេរនៅក្នុងប្លុក ប្រចាំសប្តាហ៍ របស់ គណបក្សសង្គមនិយមថា : វាមិនមានលេស ជាការសុំ

⁸ ប៉ុន្តែ កងទ័ពជាតិខ្មែរ នៅតែអាចបន្ត ប្រយុទ្ធ ជាមួយនឹងទឹកចិត្ត ទោះបីខ្លះសម្ភារៈ លើគ្រប់សមរក្ខមិ ដែលមាន វត្តមាន កងទ័ពកម្ពុជានិស្ស យួនដដែល។ មិនតែប៉ុណ្ណោះ កងទ័ពយួនខាងជើង បានប្រើថ្នាំគ្រោះ T54/55 នៅលើសមរក្ខមិខ្មែរ ព្រោះគេលែងខ្លាច ការវៃប្រហារ នៃយន្តហោះ អាមេរិកាំង។

ទោសបាននោះឡើយ នៃការដួលរលំ នៃរដ្ឋធានីខ្មែរ, ចំពោះរដ្ឋាភិបាល, ចំពោះ វិធីសាស្ត្រ នៃពួកខ្មែរក្រហម នៅស្រុកខ្មែរ (...)។ ដើម្បី បង្កើត នូវកតព្វកិច្ចអប់រំ, ដើម្បី បង្កើត នូវចិត្ត ទៅនឹងជម្រើស ដែលគិតស្មានថា ជាការ ប្តូរសង្គមទាំងអស់ មិនអាចច្រឡំ ដោយគ្មានការខូច ខាតធំ ជាមួយ ផលវិបាកគ្មានកំណត់ ជាមួយ គ្រឿង ម៉ាស៊ីន ដ៏គួរឲ្យនឿននេះ ដែលបានបង្កើតឡើង សំរាប់ កម្ទេច សតិសម្បជញ្ញៈមនុស្ស តម្រូវតាម សេចក្តីត្រូវការ របស់សំពៅក្នុង។ នៅភ្នំពេញ គឺវាមានកើតឡើងដូច្នោះឯង។

សហរដ្ឋអាមេរិក អាចស្រែកថា ខ្លួនមានជ័យជំនះ នៃសន្តិ ភាព តែប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ជាង២លាននាក់ ត្រូវបាត់បង់ ជីវិត ក្នុងសន្តិភាព ដ៏រន្ធត់ ដែល អាមេរិកាំងចង់បាន នោះ។ ពិតប្រាកដណាស់ហើយថា សហរដ្ឋអាមេរិក ដាក់ កំហុសទៅលើ អសមត្ថកិច្ច នៃពួកដឹកនាំ របបសាធារណ រដ្ឋខ្មែរ និង កងយោពលខេមរជាតិ, តែជនខ្មែរ ដែលជា អ្នករងគ្រោះនឹងរបបខ្មែរក្រហម និង យួនកុម្មុយនិស្ត សួរ ថា តើលេសនេះ វាជាការពិតទាំងស្រុងដែរឬទេ ? អ្នកណា ជា អ្នកបំផ្លាចស្រុកខ្មែរសព្វថ្ងៃ ក្នុងនាមសន្តិភាព និង លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ, តើមិនមែនពួកទាំងពីរនេះឬទេ ?